
 

 

Besvarelse af spørgsmål nr. 296 (Alm. del), som Folketingets 

Sundhedsudvalg har stillet til ministeren for sundhed og forebyg-

gelse den 3. april 2008. Spørgsmålet er stillet efter ønske af Lise-

lotte Blixt (DF). 
 

Spørgsmål 296: 
"Hvad er efter ministerens opfattelse grunden til, at der i 2007 blev givet tilladelse 

til 25 fosterreduktioner efter uge 12, hvilket er en stigning i forhold til antallet af 

tilladelser de foregående år?" 

 

Svar: 
Jeg kan oplyse, at der ikke indtil 2004 fandtes særlige lovregler om fosterreduktion. 

Med ikrafttræden den 1. juli 2004 indførtes de nu gældende regler i sundhedsloven 

§ 95, hvorefter en kvinde uden særlig tilladelse kan få reduceret antallet af fostre, 

hvis indgrebet kan foretages inden udløbet af 12. svangerskabsuge og væsentligt 

formindsker en risiko for  

• at kvinden spontant vil abortere alle fostre, 

• at et eller flere fostre som følge af for tidlig fødsel ikke vil være levedygti-

ge eller vil få en alvorlig legemlig eller sjælelig lidelse,  

• at der vil opstå fare for kvindens liv, eller 

• at kvindens legemlige eller sjælelige helbred vil blive væsentligt forringet.   

 

Efter udløbet af 12. svangerskabsuge kan en kvinde i medfør af de ovennævnte 

grunde få tilladelse til fosterreduktion, hvis der foreligger særlige omstændigheder. 

  

Der kan endvidere gives tilladelse til fosterreduktion, hvis der er risiko for, at foste-

ret på grund af arvelige anlæg eller beskadigelse eller sygdom i fostertilstanden vil 

få en alvorlig legemlig eller sjælelig lidelse.  

  

Sager om tilladelse til fosterreduktion afgøres i første instans af et regionalt sam-

råd, hvis afgørelser kan indbringes for et ankenævn, jf. sundhedslovens § 97. 

 

Ankenævnet for sager om svangerskabsafbrydelse, fosterreduktion og sterilisation 

har til brug for besvarelsen oplyst følgende om antallet af tilladelser til fosterreduk-

tion: 

 

”I 2004 blev der fra lovens ikrafttræden den 1. juli og året ud givet 9 tilladelser og 

1 afslag. I 2005 blev der givet 22 tilladelser og 1 afslag. I 2006 blev der givet 16 

tilladelser og 1 afslag og i 2007 blev der behandlet 25 sager, hvor der i alle sager 

blev givet tilladelse. 

 

Antallet af tilladelser i 2007 er således ikke markant højere end antallet af tilladel-

ser i de foregående år og stigningen ligger inden for, hvad der må forventes af ud-

sving, alene som følge af tilfældigheder.” 

 

Jeg kan henholde mig til ankenævnets oplysninger. 
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